

Ringvorlesung/Lecture Series Winter 2024-25

# Data Literacy: Ethics and Data Culture

*Ethical Data Use, Data Governance, Data Responsibility,*

*Ethical Decision-Making, Data Transparency, Data Privacy,*

*Responsible Data Practices, Data-driven Culture, Data Awareness,*

*Data Integrity, Ethical Data Practices, FAIR and CARE ...*

09.10.2024, 5:30–7:00 pm Ubierring 40, Raum/room 11

## In times of Artificial Intelligence, why should Data Literacy be relevant?

**Katharina Schüller**

Founder & Owner, STAT-UP Statistical Consulting & Data Science

30.10.2024, 17:30–19:00 Uhr Ubierring 48, Bildungswerkstatt, W3

## KI-Kompetenz als Rechtspflicht: Das müssen Hochschulen beachten.

**Prof. Dr. Rolf Schwartmann**

Schmalenbach Institut für Wirtschaftswissenschaften, TH Köln

Mit der Ringvorlesung im Winter 2024–25 bietet die Data Literacy Initiative (DaLI) an der TH Köln ein Forum zur Förderung von Data Literacy als entscheidende Zukunftskompetenz der Digitalisierung in allen Disziplinen.

Das Thema dieses Jahr lautet: *Data Literacy: Ethics and Data Culture*. Die Vorträge richten sich an Studierende, Fachkolleg\*innen und ein allgemeines Publikum. Studierende aller Fakultäten, Fachkolleg\*innen und interessierte Öffentlichkeit sind herzlich eingeladen an der Ringvorlesung der Data Literacy Initiative (DaLI) der TH Köln teilzunehmen.

With the lecture series in the winter 2024–25, the Data Literacy Initiative (DaLI) at TH Köln offers a forum for the advancement of data literacy as a crucial future competence in all disciplines.

This year's theme is *Data Literacy: Ethics and Data Culture*. The lectures are aimed at students, colleagues and a general audience. Students of all faculties, colleagues and interested members of the public are cordially invited to attend the lecture series of the Data Literacy Initiative (DaLI) of TH Köln.

Die Sprache des Vortragstitels ist die Sprache des Vortrags.  
The language of the presentation title is the language of the presentation.

### Veranstaltungsorte/Venues:

Ubierring 40, 50678 Köln,  
Raum/room 11,  
Ubierring 48, 50678 Köln  
Bildungswerkstatt,  
Raum/room W3

Die Termine sind reine Präsenztermine.  
Teilweise werden die Vorträge aufgezeichnet und nach der Veranstaltung bereitgestellt.

13.11.2024, 5:30–7:00 pm Ubierring 40, Raum/room 11

## Data Ethics and Open Science

**Lambert Heller**

Open Science Lab (OSL) am Leibniz-Informationszentrum Technik und Naturwissenschaften und Universitätsbibliothek (TIB)

11.12.2024, 5:30–7:00 pm Ubierring 40, Raum/room 11

## Exposure & Intimacy – Balancing Public and Private Spheres

**Lutz Schmitt**

Design & Consulting

08.01.2025, 5:30–7:00 pm Ubierring 40, Raum/room 11

## FAIR for AI & AI for FAIR

**Dr. Eric Schultes**

Implementation Lead, GO FAIR Foundation,  
Senior Researcher, Universiteit Leiden

15.01.2025, 5:30–7:00 pm Ubierring 40, Raum/room 11

## Responsible use of AI: relevant ethical competences

**Prof. Dr. Christina B. Claß**

Ernst-Abbe-Hochschule Jena

**DaLI**

Data Literacy Initiative

**Technology  
Arts Sciences  
TH Köln**